

论著

美洛昔康对骨形态发生蛋白9诱导间充质干细胞骨向分化的抑制作用

周龙洋, 杨秋珺, 牟钰钦, 刘映孜, 周岐新, 蒋青松, 何百成

重庆医科大学药理学教研室, 重庆 400016

收稿日期 2011-7-11 修回日期 2011-12-26 网络版发布日期 2012-7-19 接受日期

摘要 目的 探讨美洛昔康对骨形态发生蛋白9(BMP 9)诱导间充质干细胞成骨分化的影响。方法 用BMP 9编码序列的重组腺病毒感染C3H10T1/2细胞,并同时加入美洛昔康5, 10和20 $\mu\text{mol} \cdot \text{L}^{-1}$ 对BMP9的作用进行干预。采用化学发光法检测第5天、第7天和第9天的碱性磷酸酶(ALP)活性, RT-PCR方法分别于第9天和第11天检测骨钙蛋白mRNA表达以及第1天、第3天和第5天Dlx-5 mRNA表达,于第14天和第20天采用茜素红S染色法检测钙盐沉积。另用荧光素酶报告质粒检测BMPR-Smad信号的转录活性。结果 与正常C3H10T1/2细胞组相比,第5~第9天BMP9组ALP活性明显增加($P < 0.01$),但加入美洛昔康5, 10和20 $\mu\text{mol} \cdot \text{L}^{-1}$ 后,ALP活性随美洛昔康浓度增加而明显降低($P < 0.05$)。与正常C3H10T1/2细胞组相比,BMP9组骨钙蛋白素和Dlx-5的mRNA表达水平及钙盐沉积明显增加,美洛昔康则明显抑制BMP9诱导的骨钙蛋白素和Dlx-5 mRNA的表达及钙盐沉积($P < 0.05$)。BMP9促进C3H10T1/2细胞中BMPR-Smad报告质粒的荧光素酶活性增加($P < 0.01$),美洛昔康能够抑制BMP9对BMP-Smad信号的活化作用($P < 0.05$)。结论 美洛昔康对BMP9诱导的间充质干细胞成骨化有明显的抑制作用,其机制可能与抑制BMP-Smad信号激活有关。

关键词 [美洛昔康](#) [骨形态发生蛋白9](#) [间充质干细胞](#) [成骨分化](#) [Smad信号转导](#)

分类号 [R966](#)

Inhibitory effect of meloxicam on osteogenic differentiation in mesenchymal stem cells induced by bone morphogenetic protein 9

ZHOU Long-yang, YANG Qiu-jun, MU Yu-qin, LIU Ying-zi, ZHOU Qi-xin, JIANG Qin-song, ZHOU Long-yang

Department of Pharmacology, Chongqing Medical University, Chongqing 400016, China

Abstract

OBJECTIVE To investigate the effect of meloxicam on bone morphogenetic protein 9 (BMP9) induced osteogenic differentiation in mesenchymal stem cells. **METHODS** The infected C3H10T1/2 cells with BMP9 recombinant adenovirus were interfered with meloxicam 5, 10 and 20 $\mu\text{mol} \cdot \text{L}^{-1}$. The alkaline phosphatase activity (ALP) on day 5, day 7 and day 9 after treatment was determined. The mRNA expression of osteocalcin (OCN) was detected on day 9 and day 11 by RT-PCR, and so did the Dlx-5 mRNA on day 1, day 3 and day 5. The matrix mineralization with alizarin red S staining on day 14 and day 20 was assayed. The transcriptional activity of BMP-Smad signaling with Smad binding site luciferase reporter was measured. **RESULTS** ALP in BMP9 group was much higher than in normal control group ($P < 0.01$) on day 5, day 7 and day 9, but the ALP activities were reduced when treated with BMP9 combined with meloxicam ($P < 0.05$). Compared with normal control group, the mRNA expression of osteocalcin and Dlx-5 apparently increased in BMP9 group. However, the function of BMP9 was attenuated by combination with meloxicam ($P < 0.05$). Compared with normal control group, the matrix mineralization in BMP9 group was increased, but decreased when BMP9 combined with meloxicam. Compared with normal control group, BMP9 promoted the firefly luciferase activities of BMPR-Smad reporter plasmids in C3H10T1/2 cells ($P < 0.01$), but decreased when BMP9 and meloxicam were combined ($P < 0.05$). **CONCLUSION** Meloxicam can inhibit osteogenic differentiation induced by BMP9 in mesenchymal stem cells, which may be mediated by inhibiting the BMP-Smad signaling activation.

Key words [meloxicam](#) [bone morphogenetic protein 9](#) [mesenchymal stem cell](#) [osteogenic differentiation](#) [Smad signal transduction](#)

DOI: 10.3867/j.issn.1000-3002.2012.03.012

通讯作者 何百成, E-mail: hebaicheng99@yahoo.com, Tel: 13310218650 hebaicheng99@yahoo.com

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(1126KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“美洛昔康”的相关文章](#)

▶ [本文作者相关文章](#)

- [周龙洋](#)
- [杨秋珺](#)
- [牟钰钦](#)
- [刘映孜](#)
- [周岐新](#)
- [蒋青松](#)
- [何百成](#)